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Sádře odzvonilo? Použít lze
ortézu z uhlíkových vláken
Pacienti mohou zvlášť
v letním období ocenit
novinku ostravské
Fakultní nemocnice.
Zlomeninu lze zafixovat
„mřížkou“ z karbonových
vláken, se kterou je možné
se i koupat. Ne vždy je jí
ale možné použít.

ZDENĚK JANIUREK

Ostrava – Ve Fakultní ne-
mocnici Ostrava je pacien-
tům nově nabízenamožnost
výběru, zda zlomeninu zafi-
xovat klasickou sádrou nebo
novinkou v podoběmřížky
z karbonových vláken.
Plastová fixacemá v sou-

časném letním období jednu
nespornou výhodu – umož-
ňuje pohyb ve vodě a je hod-
ně prodyšná.
Moderní léčba zlomenin

přináší s sebou zvýšení
komfortu. Je samozřejmě
velký rozdíl, zdamá pacient
končetinu zafixovanou vel-
kým sádrovým krunýřem, či
lehkou plastovoumřížkou.
Traumatologové ale zdůraz-
ňují, že nová fixační ortéza se
nedá použít hned na začátku
léčby a rovněž není vhodná
pro úplně všechny typy zlo-
menin.
„Fixace Opencast, jaký je

název této technologie, je
vhodná pro nekomplikované

typy zlomenin. Není vhodná
pro zlomeniny tříštivé a ty,
které vyžadují pro
svou léčbu speci-
ální držená po-
stavení,“ upo-
zornil Jan
Stránský z
Kliniky úra-
zové chirur-
gie a ortope-
die Fakultní
nemocnice Os-
trava. Vzhledem k
tomu, že se fixační
mřížka je vyrobená z uh-
líkových vláken, je manipu-

lace s ní značně odlišná od
toho, co pacienti zažívali a

zažívají se sádrou.
Materiál je nejprve
několikminut
rozehříván ve
speciální
troubě, aby
bylomožné
jeho tvar
upravovat.
„Potom ortézu
přiložíme na
postiženou kon-

četinu a naformuje-
me tak, aby to pacienta

nikde netlačilo, ale zároveň

aby byla zlomená část pevně
zafixovaná. Velmi dobře se
nám s tímmanipuluje,“ řekl
sanitář kliniky Radim
Knauer, kterýmámnohaleté
zkušenosti s tradičním
sádrováním zlomených
končetin.
Pomůcka se vyrábí v ně-

kolika velikostech. A to jak
na horní, tak i dolní končeti-
ny. A jemožné ji použít i ví-
cekrát. Její cena se pohybuje
od 2500 do 4400 korun. Dě-
tem do 18 let přispívá Všeo-
becná zdravotní pojišťovna
částkou 1500 korun.

POROZEHŘÁTÍ ve speciální „troubě“ lzemřížku aplikovat namísto zlomeniny. Foto: archiv FNO

Fixace Open-
cast, jaký je název
této technologie, je
vhodná pro nekompli-
kované typy zlomenin.
Není vhodná pro zlo-
meniny tříštivé.

Krátce
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Provoz pavilonu šimpanzů
je omezen. Uhynulomládě

Ostrava – Z technických důvodů až do odvolání ne-
probíhají v Zoo Ostrava komentovaná setkání u šim-
panzů v Pavilonu evoluce. Pavilon je otevřený, zvířata
chodí podle chuti do venkovního výběhu, převážně
dopoledne a v pozdní odpoledne. V pondělí byl Pavilon
evoluce krátkodobě uzavřený. „Během dne porodila
nejmladší nezkušená šimpanzí samice. Mládě ale ne-
přežilo, samice je v pořádku. V přírodě první porod
mladých samic velmi často končí neúspěšně, při opa-
kovaných porodech bývají zvířata připravenější
a zkušenější,“ uvedla Zoo Ostrava na svých sociálních
sítích. V Pavilonu evoluce v Zoo Ostrava nyní vyrůstají
tři mláďata. Přestože je promláděmatka nejdůležitěj-
ší, do péče se zapojuje celá skupina, což přispívá k zís-
kávání rodičovských zkušeností. (rik) Foto: Zoo Ostrava

NOVOJIČÍNSKÝdeník www.novojicinsky.denik.cz

Oprava klimkovického
rondelu do Vřesiny ani
Olbramic nepustí
Klimkovice – Oprava komunikace III/4665 v úseku
0,000 až 2,896 kilometru v koordinaci se stavbou ka-
nalizace, to je aktuální dopravní omezení v klimko-
vické části Hýlov. Od rondelu se nedá projet na Vřesinu
ani na Olbramice, pouze nahoru k lázním.
Rekonstrukce kruhového objezdu je první etapou
prací v celkové hodnotě přes dvaadvacet a půl milionu
korun, které tady proMoravskoslezský kraj dělá firma
COLAS CZ. „Silnice na Hýlov není v dobrém stavu, to
bylo jasné asi každému, kdo po ní jel,“ okomentovali
z klimkovické radnice s tím, že při jednom se kromě
lepší kanalizace v dané lokalitě dočká lázeňskéměsto
i nových zastávek pro autobusy.
Provoz je na Hýlov veden kyvadlově semafory. Totéž
se očekává ve druhé fázi stavby od ulice Bratří Čapků
až po Sanatoria Klimkovice. K těm teď jezdí kvůli re-
konstrukci komunikace jenmikrobusy. Chodci a cyk-
listé tu omezeni nejsou. Všechnomá být hotovo do
konce prázdnin. (uzi)

NOVOJIČÍNSKÝdeník www.novojicinsky.denik.cz

Řidiči pozor. V Kopřivnici
opraví další most
Kopřivnice – Rekonstrukce dalšího kopřivnického
mostu začne ve čtvrtek 11. července. Tentokrát půjde
omost vmístní části Vlčovice u domu č. p. 105. Z dů-
vodu špatného technického stavu a narušené nosné
konstrukce bude zdemolován a nahrazen novým.
Řidiči se nemusejí obávat velkých dopravních omeze-
ní – v první fázi projektu bude totiž vybudován provi-
zorní most, který zajistí dostupnost lokality u domu
č. p. 105. Práce zahrnují výstavbu objízdné trasy přes
sousední pozemek, demolici stávajícíhomostu včetně
likvidace stavební suti, výstavbu novéhomostu, na-
pojení na komunikaci, položení asfaltových vrstev,
dodávku amontáž zábradlí, odstranění objízdné trasy
včetně rekultivace pozemku a výstavby nového oplo-
cení. Vítězná firma se zavázala realizovat projekt za 75
dní a 3,45milionu korun. (rik)

Hejtman vyzval
stát k převzetí
Liberty
Ostrava –HejtmanMorav-
skoslezského kraje Josef Bě-
lica vyzval prostřednictvím
otevřeného dopisuministru
průmyslu a obchodu Jozefu
Síkelovi stát, aby převzal do
správy huť Liberty Ostrava.
Hejtman podpírá své argu-
menty a svémyšlenky o po-
dobnou transakci, kterou
český stát už vminulosti
provedl, když převzal pod
kontrolu uhelnou společnost
OKD. „Je třeba začít konečně
intenzivně jednat.
Zaměstnanci Liberty Ostra-
va, ale i návazných firem
mají za sebou více než půl
roku nejistoty. Všichni si
přáli, aby situace v ostravské
huti dopadla jinak než ozná-
mením krachu. Lidé věřili
planým slibůmmajitele, že
výrobu zase nastartuje.
Velmi vlažný přístup české
vlády, lépe řečeno její nečin-
nost, nás tak dostal do situa-
ce, kdy nezbývá než pasivně
doufat, že se najde vhodný
kupec, který výrobu oceli v
Moravskoslezském kraji
znovu nastartuje a zachová.
Ze strany zejménaminister-
stva financí aministerstva
průmyslu a obchodu se jedná
o značně nezodpovědný a
nefér přístup. Přitom pro-
blém Liberty je tikající bom-
bou, kterámůžemít daleko-
sáhlé negativní důsledky.
A co dělá vláda? Zatím nic,“
zmínil Bělica v dopise. Pře-
vzetí společnosti státem je
podle něj možností, jak za-
chránit výrobu oceli. (jaz)
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Nezaměstnanost stagnuje.
Nejhůře je na Karvinsku
ZDENĚK JANIUREK

K rajská pobočka
Úřadu práce v Ost-
ravě evidovala ke
konci června cel-

kem 42 423 uchazečů o za-
městnání. V porovnání
s loňskem je to o 3 485 osob
více. Pomoc pracovníkům
hutě Liberty pokračuje.
Nezaměstnanost vMorav-

skoslezském kraji v červnu
oproti měsíci květnu klesla
o 213 uchazečů o zaměstnání,
nicméně celkově počet lidí
bez práce v regionu spíše
stagnuje.
Vyplývá to z dat, která vy-

dal Úřad práce ke konci
června.
„Všechny okresyMorav-

skoslezského kraje zazna-
menaly v červnu snížení po-
čtu uchazečů o zaměstnání
a k nejvýraznějšímu úbytku
došlo v okrese Bruntál a Kar-
viná. Zároveň opět došlo
k navýšení volných pracov-
níchmíst, celkem o více než
400. Vliv na tomá samo-
zřejmě i nadále tradiční se-
zónnost,“ řekl Pavel Prokop,
ředitel krajské pobočky Úřa-
du práce České republiky
v Ostravě.

NEJVÍCE NAKARVINSKU
A BRUNTÁLSKU
Přestože ve zmíněných
okresech Karviná a Bruntál
došlo, dle slov ředitele ost-

ravské pobočky ÚP k nejvý-
raznějšímu počtu uchazečů
o práci, nadále platí, že podíl
nezaměstnaných je největší
právě na Karvinsku a Brun-
tálsku. Nejvíce uchazečů na
jedno volnémísto v Karviné
je 10,3, v Bruntále 6,0. Celo-
krajský průměr je přitom 3,6
uchazeče na jedno volné
místo.

KOLIK JE VOLNÝCH
PRACOVNÍCHMÍST?
Moravskoslezský kraj ke 30.
červnu evidoval celkem
11 745 volných pracovních
pozic. To je o 404míst více,
než v květnu. Nicméně opět
meziročně je to o 512míst
méně, než loni. „Ze strany
zaměstnavatelů evidujeme
největší poptávku pomon-
tážních dělnících, svářečích,
kuchařích nebo například ři-
dičích zejména nákladních
automobilů,“ podotkl Pavel
Prokop.

NÁRODNÍ PLÁNOBNOVY
V rámci zvýšení uplatnitel-
nosti uchazečů a zájemců
o zaměstnání na trhu práce
se všechny pobočky Úřadu
práce vMoravskoslezském
kraji aktivně zapojují do
projektů financovaných
v rámci Národního plánu
obnovy.
„Nejvýraznější nárůst mů-

žeme vidět v kategorii kurzů
digitálního vzdělávání, kdy

jen za prvních šest měsíců
roku 2024 vstoupilo do kurzu
digitálního vzdělávání 604
zájemců. Je patrný rostoucí
zájem jak o kurzy digitálního
vzdělávání, tak i o zvolené
rekvalifikace zaměřené na
digitální dovednosti. Úřad
práce prodělal v oblasti trhu
práce za poslední rok výraz-
ný pokrok, má větší mož-
nosti podpory nejen pro sa-
motné klienty, ale také pro
zaměstnavatele, a to přede-
vším v rámci nástrojů a
opatření aktivní politiky za-
městnanosti financované
přes evropské projekty, které
se naplno rozjely v posled-
ním čtvrtletí 2023 a nyní
můžeme pozorovat jejich
stoupající tendenci,“ dodal
ředitel Prokop.

POMOC ZAMĚSTNANCŮM
LIBERTY POKRAČUJE
Velkou zatěžkávací zkouškou
pro krajskou pobočku Úřadu
práce v Ostravě bylo řešení
problémů kolem vyhlášení
úpadku hutě Liberty. Huť je
v insolvenci a celkem 4177
zaměstnanců podalo žádost
o náhradumzdového náro-
ku, který Liberty není
schopna vyplatit. „Dosud
úřad práce vyplatil náhradu
mezd celkem 935 zaměst-
nancům Liberty Ostrava
a dalším 1259 zaměstnancům
jsou peníze již předány k vy-
placení,“ uzavřel Prokop.
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